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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 2 juli 1950

Mede voor Fockema. Referte mijn telegrammen 195 en 203.
Hieronder volgt de tekst van een brief dd. 30 Juni die ik van Hatta ontving over de

reorganisatie van het KNIL:
'In aansluiting aan het onderhoud dat wij op Zaterdagmiddag de 24ste jl. mochten hebben

over het tijdstip waarop het KNIL hier te lande zal hebben opgehouden te bestaan en de
daarmede verband houdende te nemen maatregelen, moge ik het volgende bij U.E. naar voren
brengen.

Bij eerder vermeld onderhoud werd na enige discussie besloten dat vastgehouden zou
worden aan de eerder tussen de Minister van Defensie en de Stasvo gemaakte afspraak dat op 26
Juli a.s. het KNIL zal hebben opgehouden te bestaan. Hoewel misschien ten overvloede meen ik
niet te moeten nalaten U.E. er nogmaals op te moeten wijzen dat het in het belang van de huidige
en komende samenwerking tussen onze beide volkeren aan genoemde datum van 26 Juli dient te
worden vastgehouden. Uitstel van die datum zal hier niet worden begrepen en zal ik evenmin
kunnen verdedigen, aangezien genoemde datum geheel in overeenstemming is met het bepaalde in
artikel 31 van de ter RTC getroffen 'Regeling betreffende onder Nederlands bevel staande
landstrijdkrachten in Indonesië na de SO.' en bovendien naar mijn stellige overtuiging op die
datum de reorganisatie van het KNIL inderdaad kan zijn voltooid.

Op die dag zullen dus leden, officieren en manschappen van het KNIL, die door de KL
kunnen worden overgenomen, naar de KL zijn overgegaan.

Leden van het KNIL die de wens te kennen hebben gegeven naar de APRIS over te gaan
zullen op genoemde datum in het verband van de APRIS zijn opgenomen.

De rest zal alsdan ontwapend - zulks mede op grond van artikel 49 en 50 van genoemde
'Regeling' - en verder afgevoerd moeten worden naar hun land van herkomst. Ik moge mij wat
deze rest betreft voor het verdere verloop van deze brief beperken tot leden van het KNIL van
Indonesische landaard.

Toen de Sultan van Djokja en Fockema Andreae bovenvermelde afspraak maakten waren
beide zich bewust dat op 26 Juli a.s. de administratieve werkzaamheden, verband houdende met
de reorganisatie van het KNIL, nog niet beëndigd zouden kunnen zijn. Besloten werd dat voor
dat doel een afwikkelingsbureau zou worden ingesteld dat zou ressorteren onder het HC, zulks
om duidelijk te doen uitkomen dat het hier betrof een civiele aangelegenheid.

Met enige goede wil meen ik dat de afvoer van ex-leden van het KNIL en hun gezinnen
naar hun land van herkomst tot deze 'administratieve werkzaamheden' kunnen worden gerekend.
Waar evenwel - zoals door Buurman van Vreeden uiteengezet - in het KNIL onder 'afvloeiing'
wordt verstaan ontwapening en afvoer naar het land van herkomst, heben ex-leden van het KNIL
er recht op van de Nederlandse Regering te eisen dat zij naar hun dessa's worden vervoerd. Ik
meen begrepen te hebben dat aan de andere kant de Nederlandse Regering bovendien veel prijs er
op stelt hare verplichtingen t.o.v. deze leden van KNIL volledig te voldoen.

Waar echter op 26 Juli a.s. deze leden van het KNIL niet meer zullen behoren tot KNIL-
verband en dus Indonesische burgers geworden zijn (zonder militaire status) zal de RIS-Regering
volledig verantwoordelijk zijn voor de veiligheid van hun lijf en goed.

Ik meen de oplossing van deze 'competentie vraag' aldus te moeten vinden dat tot het
tijdstip waarop genoemde ex-leden van het KNIL en hun gezinnen in hun resp. dessa's zijn
aangekomen hun welzijn voorwerp dient te zijn van gemeenschappelijke zorg van beide
Regeringen.
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Concreet gaat het hierom 3 à 4000 Indonesiërs en hun gezinnen afkomstig uit Ambon,
aangezien afvoer van andere Indonesiërs gestadig voortgang vindt.

Indien deze ex-leden van het KNIL niet kunnen dan wel niet genegen zijn opgenomen te
worden bij (buiten Ambon en omgeving) gevestigde gezinnen dan is de RIS-Regering gaarne
bereid de thans bestaande kampen over te nemen, te verbeteren en eventueel nieuwe te doen
bouwen ten behoeve van vorenbedoelde ex-leden van het KNIL en gezinnen.

De materiële zorg voor die kampen zal worden uitgevoerd onder auspiciën van het Min.
van Sociale Zaken van de RIS in nauwe samenwerking handelende met de hieronder genoemde
commissie.

Indien de bewoners der kampen of de nader te noemen commissie zulks nodig achten zal
op hun verzoek een politiewacht zorgdragen voor de veiligheid van het betrokken kamp.

Bij het bovenvermeld onderhoud werd Uwerzijds naar voren gebracht dat ontwapening
van deze categorie leden van het KNIL op moeilijkheden zal kunnen stuiten door het gevoel van
bedreigd en in het algemeen onveilig zijn dat deze groep bevangen houdt. Wij kwamen derhalve
tot de conclusie dat gezamenlijk stappen dienden te worden genomen teneinde dit gevoel van
onveiligheid bij deze groep weg te nemen.

Het lijkt mij het beste een commissie in het leven te roepen bestaande uit militairen (van
APRIS en KNIL) en burgers afkomstig uit Ambon, in welke commissie een officier van de
APRIS-leiding en van de Nederlandse legerleiding dienen zitting te hebben. Deze commissie zal
zo snel mogelijk de thans bestaande kampen afreizen (in het bijzonder die waar zich Ambonese
eenheden bevinden) om een uiteenzetting van zaken te geven en deze leden van het KNIL de
verzekering te geven dat hun lijf en goed door de RIS-Regering wordt gewaarborgd.

Na 26 Juli a.s. zal genoemde commissie zich kunnen bezig houden met verzorging van een
toezicht op de kampen. Onder auspiciën van Leimena is inmiddels een aanvang gemaakt met het
vormen van genoemde commissie. Aangezien ons minder dan een maand scheidt van de datum
van 26 Juli, zult U.E. kunnen begrijpen dat ik ten zeerste op prijs zou stellen op zeer korte termijn
haar zienswijze te mogen vernemen over bovenstaande uiteenzettingen.

Inmiddels is aan lt.kol. Tahya (die eerst op 28 Juni jl. in Djakarta is teruggekeerd)
opgedragen zich in verbinding te stellen met de door de Ned. legerleiding in verband met
bovenvermelde maatregelen eventueel aan te wijzen officier.'

Bij vergelijking van deze brief van mijn verslag over de bespreking die op 24 Juni bij Hatta
werd gehouden, zal U blijken dat de weergave in de brief van Hatta niet geheel juist is. Ik heb de
brief van Hatta aan Buurman gegeven die deze brief thans in studie heeft. Ik acht het beter U mijn
conclusies te seinen nadat Buurman deze brief heeft bestudeerd. Toen ik Hatta op 1 Juli bezocht
heb ik hem reeds aanstonds medegedeeld dat ik tegen de brief een aantal bezwaren heb waarbij ik
in het bijzonder onderstreept heb de positie van de Ambonese militairen. Daarbij heb ik hem
ronduit verklaard dat er veel wantrouwen tegen de APRIS bestaat en dat het optreden van
Simatupang er niet toe heeft bijgedragen dit wantrouwen weg te nemen.

Ik had over deze positie ook nog terloops een gesprek met Leimena, die het geheel met
mij eens was dat de Ambonese militairen na 26 Juli niets mag overkomen.

Ik sein U dit uitvoerige bericht met de grootste spoed teneinde U in de gelegenheid te
stellen deze zaak alvast in studie te nemen. Ik weet dat sentimenten in dit probleem een grote rol
spelen. Wij zullen er echter naar moeten streven ons van sentimenten zoveel mogelijk los te
maken. Het tot de BPM gerichte verzoek om medewerking wijst er in ieder geval op dat de RIS
serieus naar een oplossing van het Ambongeschil streeft.


